

反应堆工程

## 316L不锈钢表面双层辉光离子渗金属技术制备Cr<sub>2</sub>O<sub>3</sub>涂层

高强, 陶杰, 骆心怡, 刘红兵, 李转利, 徐江

南京航空航天大学 材料科学与技术学院, 江苏 南京 210016

收稿日期 2008-6-20 修回日期 2008-7-13 网络版发布日期: 2008-9-20

**摘要** 为改善不锈钢的阻氚渗透性能, 采用双层辉光离子渗金属技术在316L不锈钢表面渗铬渗氧制备出了氧化铬涂层, 对涂层的组织特征、相组成和合金元素成分分布及渗入机理进行了分析。结果表明, 渗铬后表面主要形成Cr的沉积层和Cr在 $\alpha$ -Fe中的固溶体相, 渗层厚度可达21  $\mu\text{m}$ , 铬含量最高可达92%, 且由表及里呈梯度分布; 随后对渗铬层进行渗氧处理, 表面形成以Cr<sub>2</sub>O<sub>3</sub>为主的陶瓷层, 其有效厚度约为45  $\mu\text{m}$ , 渗层与基体结合牢固。

**关键词** [双层辉光离子渗金属技术](#); [316L不锈钢](#); [氧化铬涂层](#); [扩散渗铬](#)

**分类号** [TL341](#)

## Preparation of Cr<sub>2</sub>O<sub>3</sub> Coating on 316L Stainless Steel Substrate by Double Glow Plasma Surface Alloying Technique

GAO Qiang, TAO Jie, LUO Xin-yi, LIU Hong-bing, LI Zhuan-li, XU Jiang

College of Material Science and Technology, Nanjing University of Aeronautics and Astronautics,  
Nanjing 210016, China

**Abstract** Chromium oxide coating was prepared on 316L stainless steel surface by double glow plasma surface alloying technique in order to improve the capability against tritium penetration. The microstructure, composition, alloy element distribution and the formation mechanism were discussed. The results show that the chromized coating consists of Cr and the solid solution of Cr in  $\alpha$ -Fe. The content of Cr in the alloying layer is as high as 92% with gradient distribution from surface to interior and the alloying layer's thickness is up to 21  $\mu\text{m}$ . Then, plasma oxygen permeation on the chromized coating was carried on. It is found that the coating mainly consists of Cr<sub>2</sub>O<sub>3</sub> with effective thickness of about 45  $\mu\text{m}$  and is firmly bonded to the substrate.

**Key words** [double glow plasma surface alloying technique](#) \_ [316L stainless steel](#) | [chromium oxide coating](#) \_ [diffusion chromising](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(1830KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“双层辉光离子渗金属技术; 316L不锈钢; 氧化铬涂层; 扩散渗铬” 的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [高强](#)
- [陶杰](#)
- [骆心怡](#)
- [刘红兵](#)
- [李转利](#)
- [徐江](#)